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a r m a n m e l i . i r در نامه اي به رئيس جمهور  

 دلواپسان مجلس: 
براي توافق عجله نكنيد!

  مهم تحریم هاست که باید رفع شود
گفت وگــو

علی قمی در گفت وگو با »آرمان ملی«:         
ایران موضع بی طرف نسبت به اوکراین دارد
  طرفداری تهران منجر به بازی روسيه با کارت ایران می شود
   روسيه نمی خواهد اقتصاد انرژی محور خود را به خطر بيندازد

آرمان ملی: مشخــص است که طیـــف 
دلواپس مجلس تمایلی به توافق هسته ای ندارد 
و در این روزها صدای مخالفت زیادی به گوش 
می رسد. روزی محسن زنــگنه مـی گویــد 3 
جاسوس در تیم جاسوسی دولت قبل بود. پس 
از آن است که نبویان مذاکره را لازم نمی داند و 
دیروز هم عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس از 
نامه نمایندگان به رئیس جمهور خبر داد. آذر ماه 
بود که رئیسی نوشت: »ارائه متن پیشنهادی ایران 
در مذاکرات به طرف های مذاکره نشان داد ما در 
مذاکرات جدی هستیم و اگر طرف مقابل هم در 
لغو تحریم ها مصمم باشد مسیر دستیابی به توافق 
هموار است.« در بهمن سال گذشته هم تاکید 
کرد: »جمهوری اسلامی در فرآیند مذاکرات، 
اراده و جدیت خود را برای حصول توافق اثبات 
کرده است و هر تلاشی از طرف مقابل، در این 
رابطه باید شامل لغو تحریم ها، راستی آزمایی و 

ضمانت معتبر باشد.«
  پاسخ به کنگره آمریکا

4 روز قبل نزدیک به ۲۰۰ نفر از نمایندگان 
جمهوری خواه کنگره آمریکا در نامه ای به جو 
بایدن رئیس جمهوری دموکرات کشورشان به 
هراس از هرگونه توافق احتمالی با ایران هشدار 
دادند هر گونه توافق هسته ای احتمالی با ایران 
بدون تایید کنگره به سرنوشت توافق هسته ای 
۲۰۱۵ دچار خواهد شد. در این نامه با هشدار 
علیه توافق هسته ای دیگری بدون تایید کنگره 
آمده است که هرگونه توافق با ایران به همان 
سرنوشت توافق ۲۰۱۵ دولت باراک اوباما دچار 
خواهد شد که در دولت دونالد ترامپ لغو شد. در 
نامه جمهوری خواهان خطاب به بایدن آمده است 
که اگر بدون تأیید رسمی کنگره، توافقی را با ایران 
امضا کنید، این توافق موقت و غیرالزام آور خواهد 
بود و به همان سرنوشت برجام دچار خواهد شد. 
روز گذشته عباس زاده مشکینی روز گذشته در 
مورد نامه کنگره آمریکا به بایدن در مورد مذاکره 
با ایران گفت: »زمان مناسبی برای نوشتن نامه 
کنگره آمریکا به بایدن نبود و متن آن هم درست 
نبود و بعید می دانم این نامه بدون هماهنگی 
باشد در همین راستا مجلس شورای اسلامی در 
نامه ای از رئیس جمهور خواسته است که تا آمریکا 
تضمین لازم برای لغو تحریم ها را ندهد برای توافق 
عجله ای نداشته باشیم. ما معتقدیم آمریکایی ها 
بیشتر از ما به توافق نیاز دارند.« گفت: ما در 
چارچوب پادمان های سازمان بین المللی انرژی 
اتمی فعالیت می کنیم و حاضریم نگرانی های 
آنها را برطرف کنیم اما این موضوع در مورد سطح 
غنی سازی نیست و باید از تمام فعالیت های مان 
اتمی  انرژی  سازمان  پادمان های  براساس 
برخوردار باشیم با این برخورداری نگرانی های آنها 
را هم برطرف کنیم. محمود عباس زاده مشکینی 
با اشاره به مذاکرات وین، گفت: مذاکرات نزدیک 
به قله نتیجه است. به مرحله بسیار حساسی 
رسیده است و تا به حال خوب پیش رفته است و 
اگر در گذشته نیز به همین منوال پیش می رفت 
ما به یک توافق برد برد می رسیدیم. سخنگوی 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
اظهار کرد: ما باید در چند مورد حساس به طور 
شفاف به نتیجه برسیم و اگر در این موارد به 
نتیجه نرسیم حصول توافق به راحتی امکان 
پذیر نخواهد بود ما حاضریم نگرانی های غربی ها 
در مورد فعالیت های هسته ای مان را برطرف 
کنیم و در این زمینه هم جدیت و هم حسن نیت 
داریم. وی در پاسخ به این سوال که درخواست 
غربی ها تعیین میزان غنی سازی است و آیا 
روی سطح غنی سازی توافقی صورت خواهد 
گرفت گفت: ما در چارچوب پادمان های سازمان 
بین المللی انرژی اتمی فعالیت می کنیم و حاضریم 
نگرانی های آنها را برطرف کنیم اما این موضوع 
در مورد سطح غنی سازی نیست و باید از تمام 
فعالیت های مان براساس پادمان های سازمان 
انرژی اتمی برخوردار باشیم با این برخورداری 
نگرانی های آنها را هم برطرف کنیم. وی تاکید 
کرد: جمهوری اسلامی ایران خواستار لغو 
تحریم ها و تضمین عملیاتی و کاربردی در این 
رابطه است. آمریکایی ها برای اینکه این اعتماد 
برگردد باید به تعهداتشان در برجام عمل کنند 
اگر غربی ها و آمریکایی ها حسن نیت و جدیت 
داشته باشند رسیدن به توافق برد برد امکان 
پذیر است. وی در مورد سخنان وزیر امور خارجه 
کشورمان در مورد تبادل زندانیان ایران و آمریکا 
گفت: ما به جزئیات وارد نمی شویم اما آنچه که 
برای ما مهم است تحریم هاست که باید رفع 
شود باید در مورد تحریم هایی چون کاتسا تعیین 
تکلیف شوند و اگر تعیین تکلیف نشوند بعید 

می دانم به این زودی به نتیجه برسیم.

گـــزارش

در جلسه بعدازظهر روز یکشنبه هیأت 
دولت »محمدحسن نامی« با رأی هیأت 
وزیران به عنوان رئیس سازمان مدیریت 
بحران کشور تعیین شد. از جمله مهم ترین 
سوابق مدیریتی و اجرایی نامی می توان به 
فعالیت وی به عنوان وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در دولت دهم، معاون ستاد ارتش 
جمهوری اسلامی ایران، معاون وزیر دفاع و 
رئیس سازمان جغرافیایی نیروهای مسلح 
و دیپلمات ایران در شرق آسیا اشاره کرد. 
پیش از این »اسماعیل نجار« از ۲۵ اسفند 
۱3۹۲ ریاست سازمان مدیریت بحران 

کشور را بر عهده داشته است.

ویـــژه
 تعیین رئیس سازمان

 مدیریت بحران 

آرمان ملی - مطهره شفيعی: نامش محمدعلی 
رامین است پیش از آن فامیلی اش »لیمونارنجی« بود؛ 
بسیاری با او آشنا هستند. شخصیتی که تا پیش از سال 
84 یعنی آغاز دولت احمدی نژاد ناشناس بود. معاون 
مطبوعاتی و اطلاع رسانی وزارت ارشاد در دولت دهم 
و در دولت نهم مشاور مطبوعاتی محمود احمدی نژاد 
شد و پس از پایان دولت دهم خبری از او نشد! اما 
حاشیه از او جدا نشد و نشده است. در اذهان همه هست 
که چگونه بر لزوم حجاب کامل اهالی رسانه تاکید و 
خبرنگاران را دلقک خطاب می کرد. رامین در دسامبر 
۲۰۰۶ همایشی را با عنوان همایش بین المللی بررسی 
هولوکاست: چشم انداز جهانی در تهران سازماندهی و 
برگزار کرد. عموم شرکت کنندگان در این همایش، 
حامیان سیاست های راست افراطی و فعالین سیاسی 
چون دیوید دوک و روبر فوریسون بودند.رامین همچنین 
پیشنهادی برای ایجاد یک کمیته جهت بررسی وقوع 
هولوکاست به احمدی نژاد ارائه کرده بود. شهرت وی به 
دلیل ۹لغو امتیاز، ۱۵توقیف و ۶۱ تذکر کتبی بود که 
در حدود ۱3ماه حضور به عنوان معاون مطبوعاتی و 
اطلاع رسانی وزارت ارشاد دولت دهم، به نشریات ایرانی 

داد که رکوردی در نوع خود محسوب می شود.
  شوک پسر بزرگ رامين به پدر

رامین دارای یک همسر است که در آلمان و در 
زمانی که هر دو دانشجو بودند، ازدواج کردند. همسر 
وی دارای سمت استاد دانشگاهی است. دو پسر و یک 

دختر حاصل این ازدواج است. او در معرفی فرزندانش 
چنین اظهار داشته بود که فرزند بزرگم یاسین، متولد 
سال ۶۰ است، او از دوسالگی شروع کرد به حفظ قرآن 
و در چهارسالگی به عنوان نخستین کودک قرآنی 
جمهوری اسلامی در ماه مبارک رمضان سال ۶4 در 
شبکه دو سیما به مردم معرفی شد.  فرزند دومم، متولد 
سال ۶۶، از نوجوانی حافظ کل قرآن شد و مصمم است 
ان شاءالله پس از تدارک مقدمات، ازدواج کند. دخترم 
که در خلال نوجوانی قاری قرآن مدرسه خودش بوده، 
متولد ۶8 است و ازدواج کرده و همسر بزرگوارشان، به 
دور از هیاهوی رسانه ای به تحصیل و کار آزاد خانوادگی 
اشتغال دارد. اما او تصور نمی کرد همین فرزندان 
حواشی زیادی برای او پدیدار  کنند. یاسین رامین، 
فرزند ارشد محمدعلی رامین با مهناز افشار ازدواج کرد 
.رفتارهای یاسین بویژه ازدواجش با مهناز افشار به مثابه 
شوک بزرگی برای آنانی بود که شاهد سخت گیری ها 
و دلواپسی های محمدعلی رامین بودند. رامین در 
مواجهه با موارد زیادی که درباره ازدواج پسرش از او 
سوال می کردند، چنین پاسخ می داد که خبر نداشته و 
یک روز قبل ازمراسم عقد یاسین از ماجرا خبردار شده 
است. پس از مدتی یاسین در پرونده واردات شیرخشک 
محاکمه شد و در دادگاه بدوی به ۱۷سال حبس محکوم 
شده که ۷سال آن قابل اجراست. پس از صدور این حکم 
بود که خبر طلاق مهناز افشار و محمدعلی رامین منتشر 
شد و بازیگر معروف به همراه دخترش به آلمان رفت تا 

اینکه یاسین رامین بعد از تغییر دولت و قاضی پرونده در 
آبان ۱4۰۰ تبرئه شد و چند روز قبل بود که مهناز افشار 
تصویری از حضور یاسین در کنار خودش در آلمان 
منتشر کرد. افشار در این پست نوشت: »در این راه پر 
پیچ و خم باهم و تنها بار ها گریستیم و بار ها شکستیم، 
اما در همه این سال ها هرگز خلوت هایی که پناه هم 
بودیم را فراموش نکردیم. تو در این روزگار سخت انسان 
شریفی هستی که یکی از بزرگترین خصوصیت او 
نجابت در رفتار و کلام با همه بوده و هست ۔ تو هیچوقت 
من را در هیچ بالا و پایین زندگی تنها نگذاشتی و با 
ناملایمتی من تو ملایم بودی« پس ازانتشار این تصویر 
در اینستاگرام افشار بود که کامنت های زیادی مبنی بر 
فیک بودن خبر طلاق او با یاسین منتشر شد. حواشی 
زیاد سبب شد تا مهناز افشار اقدام به حذف عکس کرد.

  دختر رامين هم ...
اما حاشیه جدید که سبب شگفتی آنانی شد که 
محمدعلی رامین را می شناختند، انتشار تصاویر دختر 
او بود. صالحه رامین پس از فارغ التحصیلی وارد عرصه 
مدلینگ شده و برند طراحی لباس را تاسیس کرده و به 
تنهایی در شغل مدلینگ فعالیت می کند. رضا کیانیان 
بازیگر با سابقه از او و رفتارش انتقاد کرد و نوشت: »من و 
بسیاری از سینماگران ، بسیاری از هنرمندان، بسیاری 
از نویسندگان، بسیاری از روزنامه نگاران …. زخم 
خورده ی مشاوره های پدر شما به رئیس شان هستیم. 
زخم هایی که هنوز تازه اند.« پس از آن صالحه رامین 

نوشت: » نمی دانم کی و کجا و به چیزی تظاهر کردم 
که شما ]کیانیان[ مرا مناسب ترین گزینه برای ابراز 
نفرت تان به تظاهر و ریا دانستید. اما بعید می دانم کسی 
مرا در تمام سال های زندگی ام به دورویی بشناسد. 
اتفاقا تمام سختی مسیر زندگی من همین بوده که هیچ 
وقت نخواستم چیزی را تظاهر کنم. تنها کاری که در 
زندگی نکردم دورویی بوده و اتفاقا برای همین یک رو 
بودن بیش از هر کس در این شهر تاوان دادم. سال ها 
با خانواده، اطرافیان، در مدرسه و در اجتماع پیرامون 
خودم جنگیدم تا خودم باشم نه آن چه بر من حکم 
می کنند و شاید کمتر دختری به اندازۀ من با گشت 
ارشاد درگیر شده باشد و کتک خورده باشد و هر بار که 
بازداشت شده، بیش از بقیه در بازداشت مانده باشد تا 
پدرش نفهمد!.... من مثل هر آدم دیگری در این جهان 
انتخاب نکردم در چه خانواده ای به دنیا بیایم و پدرم 
چه ایدئولوژی یی داشته باشد ولی راه و رسم زندگی ام 
را از زمانی که بزرگ شدم و زورم رسید، خودم انتخاب 
کرده ام و خودم را در قبال اعمال و رفتار خودم مسئول 
می دانم.« در ادامه هم یادآور شده: » من مدل نیستم. 
طراح لباس هستم و دلم می خواست لباس هایم را تنَِ 
خودم همه بشناسند.« چند بار هم رضا کیانیان را با 
عنوان »عزیز« خطاب کرده تا تصور نشود به بازیگر 
بزرگ سینمای ایران بی احترامی کرده و این گونه به 
پایان برده » من آنی نیستم که فکر می کنید. با این 
حال اگر مرا نماد ریا و تظاهر می دانید آن قدر برای شما 

احترام قائل هستم که درک کنم.«
  یکی دیگه هم خواننده شد

امین رامین فرزند دیگر خانواده هم بر خلاف خواست 
پدر خواننده شد! اولین ترانه او »کجایی« نام دارد که با 
صدای امین رامین منتشر شده و شعر و موسیقی کار هم 
اثر خود اوست. تنظیم اثر را خشایار درخشان انجام داده 

و در ملوبات ، آهنگیفای و... قابل دسترس است.
  پایان دوران عقاید رامين

با توجه به مسیری که یاسین و صالحه رفتند، 
نایی و قدرت چیره کردن  مشخص است رامین توا
عقایدش بر فرزندانش را هم نداشته اما زمانی که معاون 
مطبوعاتی وزارت ارشاد بود، به راحتی برای پوشش 
و رفتار اهالی رسانه تعیین تکلیف می کرد. او همان 
مسئولی بود که به لوگوی روزنامۀ »تهران امروز« هم 
گیر داد که چون انحنا دارد یادآور تصویر زن است و 
وادارشان کرد تغییر دهند! صالحه و صالحه ها برای 
دور شدن از دلواپسانی مانند محمدعلی رامین هزینه 
داده اند. صالحه تعریف کرده که » از ۲۰سالگی شروع به 
کار کردم. با فروشندگی در یک داروخانه و بعدتر در یک 
فروشگاه لوازم خانگی تا مستقل باشم و دیگری برایم 
تصمیم نگیرد.« این شرایط یعنی دوران عقاید آقای 

رامین پایان یافته است...

آرمان ملی- عليرضا پورحسين: 
جهت گیری ها و سمت و سو های روسیه 
بیانگر وقوع یک جنگ پر شدت در قبال 
اوکراین است. انجام رزمایش جدید 
مسکو به همراه گسیل ۱۰۰ هزار نیرو 
به پشت مرزهای اوکراین و مجهز کردن 
ارتش مسکو از سوی ولادیمیر پوتین به انواع جنگ افزار های 
نظامی و تسلیحاتی مهم ترین دلیل بر وقوع یک جنگ پر شدت 
است. اینکه روسیه در این لشکر کشی چه اهدافی را تعقیب 
می کند و آیا با سمت سو و مواضع اعلامی ولادیمیر پوتین، 
جنگی میان اوکراین و روسیه رخ خواهد داد و اینکه ایران باید 
چه مواضعی را در قبال این بحران اتخاذ کند، از جمله سوالاتی 
است که در اذهان عمومی به وجود آمده است. در راستای بررسی 
این مساله، »آرمان ملی« گفت وگویی با علی قمی، تحلیلگر 

مسائل استراتژیک داشته است که در ادامه می خوانید. 
  اساسا بحران ميان روسيه و اوکراین ریشه در چه 

مواردی دارد؟ 
بحران اوکراین ریشه در تحولات بعد از حوادث تروریستی ۱۱ 
سپتامبر دارد. در آن زمان دولت آمریکا با اتخاذ دکترین مبارزه 
با تروریسم، ابتدا به افغانستان و سپس به عراق لشکرکشی کرد. 
حمله آمریکا منجر به فروپاشی طالبان در افغانستان شد و فرد 
شماره اول طالبان یعنی بن لادن در همین کشور متواری شد 
که سپس در دوران باراک اوباما در طی یک عملیات کشته شد. 
حمله آمریکا به عراق نیز به بهانه آنکه رهبر عراق سلاح های 
کشتار جمعی دارد، منجر به حمله در ۲۰ مارس ۲۰۰3 شد. اما 
حمله به افغانستان و عراق آخرین فتح از سنگرهای تروریسم 
بعد از حوادث تروریستی ۱۱سپتامبر نبود. دولت بوش به بهانه 
مبارزه با تروریسم و با اتکا به دکترین ضد تروریستی خود، به 
حیاط خلوت مسکو یا همان مناطق پیرامونی دست گذاشت 
و مداخله کرد. حاصل این مداخله گرایی، بروز پدیده ای چون 
انقلاب های رنگی در حوزه قفقاز یعنی انقلاب گل لاله در 
گرجستان، انقلاب نارنجی در اوکراین و انقلاب گل رز در آسیای 
میانه یعنی قرقیزستان بود. هدف آمریکا در این تحولات روی 
کار آوردن دولت های غرب گرا بود و هر چند که طولی نکشید 
که این دولت های غرب گرا دچار فروپاشی شدند و مجدد و 
با حمایت روسیه دولت های طرفدار روسیه بر سر کار آمدند. 
در این ارتباط و با توجه به اهمیت استراتژیک اوکراین به ویژه 
شبه جزیره کریمه، موجب حساسیت های زیادی برای روسیه و 
ولادیمیر پوتین شده است. در شرایط حاضر، اوکراین در میان 
جمهوری های سابق اتحاد جماهیر شوروی به منزله گوهر تاج 
روسیه تحت زعامت ولادیمیر پوتین است و دارای همان اهمیت 
سابق در زمان اتحاد جماهیر شوروی سوسیالیستی است. شبه 
جزیره کریمه بخش بزرگی از ناوگان دریای سیاه نیروی روسیه 
در ساحل آن مستقر است. علاوه بر این شبه جزیره کریمه در 
رفراندوم ۲۰۱4 با تصویب شورای شهر سواستوپول به روسیه 
پیوسته است و جزء لاینفک خاک روسیه محسوب می شود. به 
این ترتیب می توان گفت که روابط روسیه و اوکراین و نیز روسیه 
و غرب، در پی اعتراضاتی که در سال ۲۰۱4 به سقوط ویکتور 
یانوکوویچ در اوکراین، رئیس جمهوری هوادار مسکو انجامید، با 
الحاق شبه جزیره کریمه به روسیه و درگیری ها در شرق اوکراین 
اوج گرفت و از آن زمان تاکنون وارد دوره ای از تنش شده و بوی 

جنگ را به خود گرفته است. 
  نقش جو بایدن در بحران اوکراین چيست؟

آن چه که کاتالیزور و عامل شتاب بخش برای یک جنگ 
می شود، مداخلاتی است که غرب و در راس همه آنها دولت 
بایدن در قبال برخی از جمهوری های خود مختار این منطقه 
می کند. واقعیت آن است که منطقه دونباس در شرق اوکراین 
به مدت هفت سال است که همچون شبه جزیره کریمه تحت 
حمایت روسیه قرار گرفته است. منطقه دونباس شامل دو استان 
دونتسک و لوهانسک است که در خدمت اهداف روسیه هستند 
و آنها نیز خود را مستظهر به حمایت روسیه می بینند. در شرایط 
حاضر دولت بایدن و وزیر امور خارجه اش یعنی آنتونی بلینکن به 
اقدام مجلس دومای روسیه مبنی بر تایید روند پیشبرد طرحی 
که به استقلال مناطقی در شرق اوکراین منجر شود، واکنش 
نشان داد. این واکنش خشم پوتین را برانگیخته است و آن را 
وادار به واکنش متقابل و حتی حمله تلافی جویانه کرده است. 

  آیا به نظر شما جنگی رخ خواهد داد و موضع ایران 
چيست؟

به نظر نمی رسد که جنگی رخ دهد. این مواضع جنگ طلبانه 
در حکم یک پروپاگاندای رسانه ای و شاید هم یک بلوف باشد. 
منطق رئالیستی حاکم بر سیاست خارجی حکم می کند که 
پوتین همچنان به تداوم دیپلماسی برای رفع تنش آن هم از 
رهگذر توافقات مینسک در این مناقشه امیدوار باشد. از سوی 
دیگر رویداد جنگی و وقوع یک جنگ پر شدت آنقدر ضعیف 
است که رئیس جمهوری اوکراین برای مدیریت بحران به جای 
آنکه در کیف باشد، در حال حاضر در کنفرانس مونیخ حضور 
دارد. حضور زلنسکی در کنفرانس مونیخ به معنای آن است که 
اولتیماتوم و هشدارهای پوتین فقط یک ژست و هشدار جنگی 
است و بیشتر ترجمان احساس است تا تصویر واقعیت. هر چند 
که نمی توان منکر قدرت ارتش مسکو در قبال شکست ارتش 
کیف بود. در یک نگاه واقع بینانه تمام هدف پوتین آن است که 
اوکراین به عنوان آخرین عضو از اعضای پیمان ورشو نتواند به 
ناتو بپیوندد. از طرف دیگر ولادیمیر پوتین می داند که وقوع 
یک جنگ علیه اوکراین موجب زیان روسیه در صادرات انرژی 
به اروپا از رهگذر نورد استریم ۲ می شود. علاوه بر این هر گونه 
جنگ مسکو علیه کیف موجب تزاید بحران غرب علیه مسکو 
می شود و چه بسا که ممکن است بر سر مناسبات مسکو با 
کشورهای اروپا بر سر درآمد انرژی تاثیر بگذارد. برای اوکراین 
نیز ورود به جنگ با روسیه از منظر منطق واقع گرایی و در نظر 
گرفتن سود و زیان جنگ، مقرون به صرفه نیست. اوکراین یکی 
از محورهای ترانزیتی انرژی یعنی گاز مسکو به اروپاست و از 
این محور ترانزیتی عاید فراوانی نصیب اوکراین می شود. قطعا 
واکنش اوکراین در قبال اولتیماتوم که خود را مستظهر به غرب 
و ناتو می بیند، می تواند منجر به قطع درآمدهای ترانزیتی شود. 
مشخصا ایران از حمله ای که روسیه در سال ۲۰۱4 به اوکراین 
داشت، حمایت نکرد و حتی در جریان قطعنامه مجمع عمومی 
که سال ۲۰۱4 تصویب شد، غایب بود. در حال حاضر نیز ایران 
موضع توام با احتیاط یا بی طرفی گرفته است. بنابراین و با توجه 
به رابطه ای که ما با روسیه داریم، به نظر می رسد که موضع ایران 
که توام با احتیاط است، یک موضع منطقی و درستی است. قطعا 
هرگونه موضع غیر از بی طرفی و توام با احتیاط، ممکن است 
سبب بازی کردن روسیه یا غرب با کارت ایران در مذاکرات وین 

حول سیاست احیای برجام شود.

گزارش »آرمان ملی« از اظهارات فائزه هاشمی درباره نگاه دولت ها به ورزش بانوان:  

اگر دختــــر هاشـــمي نبودم؛ متهـــــم نمي شدم 
   گلایه های فائزه هاشمی؛ از احمدی نژاد تا روحانی

آرمان ملی- حميد شجاعی: معمول است که گفته می شود در 
همه دولت ها بدون تفاوت همواره ۲ وزارتخانه جزو آخرین وزارتخانه هایی 
هستند که به آنها توجه شده و یا منابع به آنها اختصاص داده می شود. 
یکی وزارت آموزش و پرورش و دیگری وزارت ورزش که سابق بر این 
تحت عنوان سازمان تربیت بدنی زیر مجموعه ریاست جمهوری فعالیت 
می کرد. اما نگاهی به عملکرد دولت های مختلف به حوزه ورزش به ویژه 
ورزش زنان نشان می دهد که هر دولتی چه میزان به این حوزه مهم از 
ورزش کشور اهمیت داده یا می دهد. بحث ورزش زنان به طور مشخص 
از دولت سازندگی که مرحوم آیت ا... هاشمی رفسنجانی مدیریت اجرایی 
کشور را بر عهده داشتند آغاز شد و فائزه هاشمی فرزند آیت ا... نخستین 
بانویی بود که در این حوزه استارت فدراسیون اسلامی زنان را زد و 
توانست بازی  های اسلامی زنان را در تهران برگزار کند. اما در دولت  های 
بعدی هر چند شاهد برخی افتخار آفرینی های زنان در رشته های مختلف 
ورزشی بودیم اما نوع رویکردها به ورزش زنان به عنوان مساله ای مهم 
در نظر گرفته نشد و بیشتر به عنوان مساله ای تشریفاتی بهَ آن نگاه شد. 
هر چند که عده ای هنوز هم پس از گذشت دهه ها از رسمیت یافتن 
ورزش بانوان وجاهتی برای حضور بانوان در عرصه ورزش قهرمانی قائل 
نیستند. بحث حضور زنان در ورزشگاه ها، دوچرخه سواری، موتور سواری 

و... همواره از مسائلی بوده که در مقاطع مختلف وجود داشته و هر 
دولتی بر اساس سیاست ها و رویکردهای خود به این موضوع 

نگاه کرده است. البته هر دولتی به فراخور شرایط جامعه و 
فشار افکار عمومی نسبت به این مساله واکنش داشته اما با 
وجود تلاش ها در دولت های سازندگی، اصلاحات، تدبیر 
و امید و دولت سیزدهم هنوز هم با مخالفت هایی از 
سوی برخی نهادها مواجه هستیم و گرچه اخیرا آن هم 
با فشار از سوی فدراسیون جهانی شاهد حضور زنان 

در ورزشگاه بودیم اما این موضوع هنوز هم مورد 
بحث است. هر چند به قرائت عده ای زنان در 
مشارکت های اجتماعی و فعالیت های سیاسی 
نیز نباید حضور داشته باشند و با حضور زنان 
در مدارجی همچون مدیریت ها یا نمایندگی 

مجلس نیز مخالفند تا چه رسد به حضور در عرصه ورزش. اما آنچه مسلم 
است امروز جامعه تغییرات بسیاری داشته و سرعت این تغییرات به حدی 
است که نمی توان در مقایل آن ایستاد و باید مناسب و متناسب فرهنگ و 
شرایط کشور آن را نهادینه کرد. مشارکت زنان در امور مختلف سیاسی، 
اجتماعی، فرهنگی، هنری، علمی، ورزشی و... نیز حقیقتی پذیرفته شده 
است که به جای مخالفت با آن باید در راستای تقویت و رشد و پیشرفت 

بیشتر کمک کرد. 
  هاشمی طبا بهترین مسئول ورزشی

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص مشکلات ورزش زنان در 
دوره های مختلف اظهار داشت: در ستاد انتخاباتی و شورای ورزشی 
آقای روحانی حضور داشتم. بعد از پیروزی در انتخابات هم کمیته هایی 
تشکیل شد که در کمیته ورزش حضور داشتم. آقای هاشمی طبا رئیس 
این کمیته بود و اولویت ها را مشخص و افراد را برای سمت وزیر ورزش 
معرفی می کردیم، اما بعد از آن دیگر راه مان ندادند. اخیرا هم شنیده ام 
که به آقای روحانی توصیه شده بود که نباید از فرزندان هاشمی استفاده 
کنی. فائزه هاشمی در خصوص ورود خود به عرصه سیاست گفت: از ورود 
به سیاست پشیمان نیستم. مسائل سیاسی قبل از پذیرفتن پیشنهاد 
کارگزاران برای کاندیداتوری مجلس پنجم شروع شده بود، اما هنوز به 
ورزش نرسیده بود. یادم است در مجلس چهارم چپی ها و راستی ها 
مرتب برنامه های سازندگی بابا را نقد می کردند. دلیلم برای 
ورود به سیاست این بود که وقتی مجلس می تواند مانع 
برنامه های هر دولتی باشد، اگر امثال من وارد مجلس شوند 
و مدافع باشند، رئیس جمهور بهتر می تواند کار های خود 
را پیش ببرد؛ بنابراین می توانم آنجا هم موثر باشم. وی 
افزود: سلطانی فر سعی می کرد سر و ته همه چیز را 
با جوک و شوخی هم بیاورد و ندیدم موضوعی را 
جدی دنبال کند. یعنی تا این حد توان اداره 
ورزش را نداشت. او در حوزه ورزش زنان 
هم ضعف داشت، عضو حزب کارگزاران 
آقای  نظرم  به  افزود:  سازندگی 
هاشمی طبا بهترین رئیس سازمان 

ورزش بود. چون در زمان سازندگی و دو دوره کامل کار کرد. معتقدم 
افراد توانایی متقاعدسازی دارند. مگر ما آن زمان چکار کردیم، همه که 
همراه ما نبودند، اما گفت وگو کردیم. اکنون حتی جرات گفت وگو هم 
ندارند به خاطر همین است که می گویم وزارت ورزش و سایر وزارتخانه ها 
از جای دیگری اداره می شوند. مطمئنم آقای سجادی نمی رود در مورد 
ورود زنان به ورزشگاه، فعالیت در ورزش زورخانه ای و پرورش اندام بحث 
کند. در صورتی که ما آن زمان ائمه جمعه و مقامات را متقاعد می کردیم. 
نماینده مجلس پنجم در خصوص عملکرد دولت ها بیان کرد: به هر کسی 
بر اساس شرایط خودش نمره می دهم، چون نمی توانیم شرایط زمان 
جنگ را با دوران آقای خاتمی که همه چیز آماده بود، مقایسه کنیم. به 
این ترتیب به بابا ۱8، آقای خاتمی ۱۶، آقای احمدی نژاد منهای۲، دوره 
اول آقای روحانی ۱۶ و دوره دوم 8 در ورزش زنان نمره می دهم. به آقای 
هاشمی طبا ۱8 و مهرعلیزاده 4 می دهم آقایان گودرزی و سلطانی فر زیر 

۵ می گیرند چون خیلی فرصت سوزی کردند 
  علت شعار دوچرخه سواری زنان 

فائزه هاشمی عنوان کرد: معتقدم مشکلات ما از زمان آقای احمدی نژاد 
شروع شد و کشور را به سمت بحران هایی برد که هنوز هم با آن ها 
درگیریم و قابل حل هم نیستند. نقش آقای احمدی نژاد خیلی اساسی 
است. من او را یک خائن می دانم. آقای احمدی نژاد دشمن آقای هاشمی 
و خانواده اش بود. رئیس سابق فدراسیون ورزش اسلامی زنان بیان کرد: 
اگر در سیاست نبودم و اتفاقات سال 88 پیش نمی آمد، باز هم فدراسیون 
بسته می شد. چون آقای احمدی نژاد خیلی چیز ها را تعطیل کرد. همه 
که در آن جریانات نبودند. مگر بقیه را تحمل کرد؟ دانشگاه آزاد را نابود 
کرد و تمام مدیران دوران آقای خاتمی را کنار گذاشت. تازه من دختر 
آقای هاشمی بودم و جرمم از همه سنگین تر بود. اگر سیاسی نبودم که 
فدراسیون تا آن حد رشد و پیشرفت نداشت. از زمانی که سیاسی شدم، 
نگاه به ورزش زنان سیاسی و امنیتی شد، بنابراین موانع هم بیشتر شد، 
چون آن را ورزش نمی دیدند، بلکه ابزاری برای قدرت خود و از طرف دیگر 
نرسیدن زنان به حق و حقوق شان می دانستند. قبل از صحبت های من 
دوچرخه سواری زنان انجام می شد و مشکلی هم نداشت. اتفاقا با حرف 
من برایش مشکل به وجود آمد. این را هم بگویم که دوچرخه سواری زنان 
شعارم نبود، بلکه شعار انصار حزب ا... برای تخریب من بود. فائزه هاشمی 
تصریح کرد: کارنامه ورزشی ام ماندگارتر شده است. سیاسی دوره هایی 
موثر بود، اما ماندگار نشد. وقتی می بینیم شرایط کشور اینگونه است 
یعنی فعالیت های سیاسی ما ماندگار نشده است. دوره هایی خوب، موفق 

و تاثیرگذار بود، ادامه پیدا نکرد.

اصلاحات زنده است. این شعار اصلاح طلبان بوده و تغییر 
نکرده است اما خودشان هم تاکید دارند که باید به روز رسانی 
شود. دیروز هم یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: تاریخ رفت 
اما آن جریان و گفتمان اصلاح طلبی قفل شد. نسل ها، نیازهای 
اندیشگی ، گفتمانی ، سیاسی ، بیان و زبان سیاسی  آن ها تغییر 
کرد اما این جریان نتوانست خودش را بازتولید و بازتعریف کند، 
افزوده نظری داشته باشد و بتواند خودش را به روز کند. این 
طبیعی است که یک گپ ایجاد شد. یک گپی میان افق معنایی 
نسل ما و نسل کنونی  که در یک جهانی زندگی می کنند که هر 
لحظه با فرآورده های جدید فکری و اندیشه ای آشنا می شود. 
محمدرضا تاجیک افزود: یک جریانی که دیری است که چیزی 
بر آن افزوده نشده، دیری است از این باغ برَی نمی رسد، تازه تر از 
تازه تری نمی رسد. به تعبیر اخوان ثالث به »باغ بی برگی« تبدیل 
شده است و تبدیل به یک نوع مرداب و یک نوع شتّه شده است. 
باز به تعبیر اخوان ثالث تبدیل به یک »شتِّه عقیم« شده است یا 

»اخته«  شده است

جشنواره فیلم فجر به موضوع جدیدی برای دلواپسان تبدیل 
شده است. تخطئه این جشنواره گویی امتیاز بالایی برای منتقدان 
دارد و به اظهارات وزیر ارشاد به عنوان متولی وزیر ارشاد درباره 
جشنواره فجر توجه نمی شود. دیروز خبر رسید جلسه ای اضطراری 
کمیسیون فرهنگی مجلس امروز با حضور وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی پیرامون حواشی جشنواره فیلم فجر برگزار می شود. مرتضی 
آقاتهرانی در مورد حواشی چهلمین جشنواره فیلم فجر گفت: در 
آخرین روز جشنواره فیلم فجر در نشست خبری فیلم »نمور«، 
نویسنده فیلمنامه در اظهاراتی عجیب سخنانی بر زبان جاری کرد 
که ازدواج و تشکیل خانواده در سایه سنت و شریعت را زیر سوال برد. 
نماینده مردم تهران افزود: توقع است که هنرمندان و فیلمسازان 
از اقشار فرهیخته جامعه باشند تا گفتار و رفتار آنها برای گروه های 
مختلف سنی الگو باشد، اما متاسفانه گاهی اظهارات بی پایه و اساس 
آنها منجر به رد محکمات دین و احکام و عقاید دینی و مذهبی مردم 
می شود. باید به این موضوع توجه داشت که نباید جشنواره های 

ارزشی روالی الحادی، سکولاریستی و فمینیستی داشته باشد.

سرعت اینترنت بسیار پایین است وسبب نارضایتی بسیاری از 
کاربران شده است. برخی این کندی را مربوط به طرح صیانت از 
فضای مجازی می دانند که هنوز در مجلس تصویب نشده و اما و 
اگرهای زیادی درباره این طرح وجود دارد. فلاحی نماینده مجلس 
گفت: قطعاً مسئولان باید پیگیر علت کاهش سرعت اینترنت 
باشند. قضیه کند شدن اینترنت مربوط به وزارتخانه هاست نه 
مجلس! وزیر ارتباطات هم با جعلی خواندن نمودار منتشر شده 
درباره کاهش پهنای باند نوشت: یکی از جعلیات رایج در فضای 
مجازی »فیک نیوزها« هستند. خبرهای جعلی که گاهی آنقدر 
باورپذیر آماده می شوند که ممکن است طیف بزرگی از جامعه باور و 
بر اساس آن قضاوت کنند یا تصمیم بگیرند. زارع پور در ادامه نوشت: 
تصویر بالا نمودار ترافیک سایت ساز گوگل است که در دوهفته 
گذشته افت کرده و به هیچ وجه نشان دهنده ترافیک کل گوگل 
نیست اما در فضای مجازی برای حقیقت نشان دادن یک دروغ، 
از آن به عنوان نمودار ترافیک کل سرویس های گوگل در ایران و 

وضعیت پهنای باند بین الملل کشور استفاده شده است.

    
جریان و گفتمان 

اصلاح طلبی، از یک جا 
قفل شد

مسابقه دلواپسان برای 
محكوم کردن جشنواره 

فجر

کندی اینترنت چالش 
مجلس و دولت!

روایت »آرمان ملی« از مسير متفاوت فرزندان رامين از پدر 
یاسین، امین  

و صالحه را ببین،
 محمدعلی را نبین!

    رامين چرا سکوت کرده، خجالت می کشد؟


